
پگاه زارعــی - »علیرضا دهقان« متولد یزد، لیســانس 
بازیگری، ارشد سینما از دانشــگاه هنر، ارشد پژوهش هنر 
از دانشکده هنر و معماری اســت که مدرس و عضو هیئت 
علمی دانشگاه و مدرس انجمن سینمای جوانان ایران، دبیر 
تخصصی جشــنواره ملی فیلم رضوی، عضو گروه انتخاب و 
داوری جشــنواره های فیلم رشد، سینما حقیقت، جشنواره 
بین المللی اوبرن استرالیا،  جشــنواره بین المللی فیلم های 
بی کلام، جشنواره های منطقه ای سینمای جوان، جشنواره 
فیلم های گردشگری، جشــنواره فیلم های علمی و صنعتی، 
چهل سال چهل فیلم و... بوده اســت. او آثار داستانی چون 
اینجا خانه ماست، آرزوی سرد، تالاس، مجموعه های عاصی 
و عشق سفر و مســتندهای نخل درخت زندگی، روز بیست 
وهفتم، بوی گردو، آرامش در سنگ، التیام، اوسیا، بی گدار، 
ایساتیس را در کارنامه دارد که این آثار برگزیده1۵۰ جشنواره 
ملی و بین المللی شده اند. به بهانه اکران موفق »ایساتیس« در 

گروه هنر و تجربه با او گفت وگو کرده ایم.

گروه ســینمایی هنروتجربــه چه کمکی بــه نمایش 
فیلم»ایساتیس«  کرده است و به نظرتان چه تفاوتی با گروه 

هنروتجربه پیشین دارد؟
اول بگویم وجود »هنروتجربه« برای تمامی فیلمساران مستقل، 
کوتاه و مستند ســازانی که تصمیم به اکران کارهایشان دارند بسیار 
مغتنم اســت و به هر حال کارهای ارزشــمندی در این گروه اکران 
شده و در حال اکران است که در حالت عادی اکران به دلایل مختلف 
معیارهای فروش، سرگروه ها حاضر به اکران این فیلم ها نیستند. اما 
درباره بخش دوم سوال شما در هنروتجربه فعلی، باید پذیرفت که تعداد 
و تنوع سینماهای نمایش دهنده فیلم کاهش یافته اند اما سانس هایی 
که به فیلم ها تعلق می گیرد، نظم بهتری دارد، مثلا در هفته های اول 
اکران، فیلم، یا هرروز، یا یک روز در میان نمایش دارد، فیلم ها همزمان 
و شاید با اندکی اختلاف در شهرستان ها به روی پرده می رود. چیزی 
که در هنروتجربه قبلی به این شــکل منظم دیده نمی شد؛ این گروه 
سینمایی در دوره پیشین تعداد سینماهای بالایی داشت  اما ممکن 

بود یک فیلم که در یک اکران طولی، چندین ماه روی پرده است، تنها 
یک بار در هفته شانس دیده شدن داشــته باشد. از آن سو البته برای 
تبلیغات و آماده ســازی فیلم ها و سفرهای اســتانی، پلن و آیین نامه 
حمایتی داشت که این بخش در هنر و تجربه فعلی کمرنگ شده است.
برای دیده شدن بیشتر »ایستاتیس« تلویزیون و به ویژه 

شبکه مستند چه کمکی انجام دادند؟
روز اول و دوم  رونمایی »ایساتیس« پس از رایزنی های چند هفته ای 
که انجام دادم، فقط شبکه مستند  ســه تیزر از این فیلم پخش کرد و 
پس از آن هیچ تبلیغات خاصی نداشــت. حتی ازآقای جبلی رئیس 
صداوسیما خواســتیم از آنجایی که این فیلم به ایران و فرهنگ ایران 
می پردازد، تبلیغاتی را برای آن درنظر گیرید ولی در جواب به ما گفته 
شــد که »در صورت واگذاری رایت »ایســاتیس« به تلویزیون، تیزر 
رایگان می رویم!« من پنج سال زندگی ام را برای این فیلم گذاشته ام و 
تلویزیون به جای حمایت می خواست رایت فیلم را در قبال پخش تیزر 

رایگان در اختیارشان بگذارم که این واقعا غیرممکن بود. 
دراین سال ها بســیار مدیران فرهنگی گفته اند از کارهایی که به 
مفهوم و فرهنگ ایرانی بپردازد، حمایت می کنیم، اما  چهار سال است 
که »ایساتیس« تولید شده و به چهار زبان زنده دنیا هم ترجمه شده 
است، به هر سازمان و نهادی که مراجعه کردم، هیچکس از آن حمایت 
نکرد. من کار را انجام دادم، به سختی فیلم را ساختم، به سختی آن را 
اکران کردم، به سختی چند سال برای نمایش آن زمان گذاشتم اما چرا 
حمایت ها تنها در بخشنامه  ها و آیین نامه ها است؟ چرا در عمل ماجرا 

متفاوت است؟
 مرکز گسترش به عنوان نهاد حامی مستند، چه حمایت یا 

مشارکتی با شما داشت؟
»ایساتیس« در چهاردهمین جشــنواره فیلم »سینماحقیقت« 
جایزه ویژه دبیر برای تولید فیلم فاخر در بخش خصوصی را دریافت 
کرد اما من قبل از جشنواره درخواست مشــارکت در این فیلم را به 
مرکز دادم  و مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی بنا به 
دلایلی در »ایساتیس«  مشارکت و از آن حمایت نکرد؛ البته باید بگویم 
این فیلم را قبل از ســاخت یعنی دوران مدیریت سید محمدمهدی 
طباطبایی نژاد به شورای مرکز گسترش ارائه دادم اما  نظر شورا این بود 

چون ممکن است هنگام ساخت، فیلم با مشکلات مواجه شود حمایت 
از فیلم »ایساتیس« را به بعد از ساخت موکول کردند. پس از اتمام کار 
فیلم، آقای حمیدی مقدم به تازگی مدیرعامل مرکز شــده بود، از او و 
معاونانش خواستم که سهمی در مشارکت فیلم داشته باشند که خب 

این اتفاق محقق نشد.
در بخش ملی جشنواره فیلم فجر چطور؟

در این جشنواره نامزد سیمرغ شد. البته یک نکته ای را تاکنون بازگو 
نکرده بودم که الان شاید بشود بعد از چند سال ذکر کرد و آن این که 
بهتر این بود در آن دوره که با »ایساتیس« در جشنواره حضور داشتم، 
فیلم »کودتای ۵3« که فیلم خوبی بود و آن سال سیمرغ گرفت، در 
جشنواره جهانی فجر باشد نه جشنواره ملی فجر، چرا که آن سال و از 
نظر آیین نامه ای حداقل 3 بند وجود داشت که آن فیلم نمی توانست در 
بخش مسابقه ملی مستند جشنواره فجر باشد. اگر آیین نامه ای هست، 
باید برای تمامی آثار جشنواره باشد، نه صرفا برخی آثار. آن سال آقای 
طباطبایی نژاد دبیر جشنواره بود و اعلام کرد که فقط فیلم های بخش 
مسابقه جشنواره »ســینماحقیقت« می توانند در فجر حضور داشته 
باشند، درصورتی که »کودتای ۵3« در بخش مسابقه »سینماحقیقت« 
حضور نداشت. از طرف دیگر اعلام کردند فیلم هایی که اکران عمومی 
نشده اند می توانند در بخش مسابقه حضور داشته باشند در حالی که 

آن فیلم قبل از جشنواره »سینماحقیقت« اکران  شده بود و...
به عنوان سوال آخر؛ آیا این فیلم را مختص به شهر خاصی 

مثل یزد می دانید؟
»ایساتیس« را برای یک استان نساخته ام. ایساتیس روایت فرهنگ 
و تاریخ بخشی از ایران ماست. بازخوردهای متفاوتی از افراد مختلف 
گرفته ام. مثلا آقای مسجد جامعی هم که در رونمایی فیلم به پردیس 
چارســو آمدند، در مصاحبه ای گفتند »ایساتیس« نماد ایران است و 
هرآنچه را که در این فیلم هست می شود، به کل ایران تعمیم داد. اقشار 
متفاوتی از منتقدان، اساتید، هنرمندان و مدیران یادداشت هایی برای 
»ایساتیس« نوشته اند که از تک تک این عزیزان بسیار سپاسگزارم و به 
نظرم این تعداد یادداشت برای یک مستند در حال اکران، قابل توجه 
است. من و همسرم به عنوان تهیه کننده و پژوهشگر؛ این کار را با عشق 

ساختیم و آن را با عشق به مردم ایران تقدیم می کنیم./صباخبر
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